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Punkt 1. Godkendelse af dagsorden 

 
Indstilling 

Det indstilles, at styregruppen godkender dagsordenen. 

 

Beslutning 

Styregruppen godkendte dagsordenen. 
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2. Status på udviklingsprogram og proces vedr. fælles forpligtende principper 

blandt kommuner i Region Sjælland   

Resume: 

Udviklingsgruppen i Styregruppen for Rammeaftale Sjælland har ansvaret for at gennemføre et ambitiøst 

udviklingsprogram, som består af 5 spor og 3 fælleskommunale principper. På mødet orienteres 

Styregruppen for Rammeaftale Sjælland om status på udviklingsprogrammet med henblik på input til 

Udviklingsgruppens videre arbejde og den videre proces med Rammeaftale 2025-26 

 

Indstilling: 

Det indstilles, at Styregruppen for Rammeaftale Sjælland:  

• Drøfter udviklingsprogrammets status med henblik på input til Udviklingsgruppens videre arbejde 

• Drøfter, hvordan udviklingsprogrammet kan indgå i processen omkring Rammeaftale 2025-2026 

• Tager orienteringen om udviklingsprogrammet til efterretning 

 

Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning med interesse og opbakning ift. arbejdet 

• Det blev nævnt at det kan være relevant at inddrage myndighedslederne ift. drøftelse af 

principperne og afgrænsningen mellem dem samt ift. implementering som implementeringsgruppe 

• Det blev besluttet at udviklingsprogrammet skal indgå som fokusområde i rammeaftale 2025-26 

• Processen for udviklingsprogrammet og rammeaftalen er lidt tidsmæssigt forskudt, da 

udviklingsprogrammet behandles tidligere i K17, KKR og i kommunerne end rammeaftalen. 

• Den øvrige drøftelse af koblingen mellem udviklingsprogrammet og rammeaftalen refereres under 

dagsordens pkt. 5 

Sagsfremstilling  

På baggrund af en bestilling fra KKR-Sjælland og K17 har Udviklingsgruppen for Rammeaftale Sjælland 

iværksat et udviklingsprogram, som arbejder ud fra 3 mål: 1) Genetablere et konkurrencebaseret marked 

for køb og salg af specialiserede botilbud på socialområdet, 2) Styrke af kvaliteten af borgerindsatsen, og 3) 

Knække kommunernes stigende udgiftskurver på området.  

 

Udviklingsprogrammet består af 13 indsatser fordelt mellem følgende 5 spor: 1) Fælles udbud; 2) Kapacitet; 

3) Økonomi; 4) Kvalitet og 5) Psykiatri. Desuden 3 fælles forpligtende principper, som har til hensigt at 

styrke det fælleskommunale samarbejde mellem regionens 17 kommuner.  

 

Status på indsatser 

En statusopgørelse på de 13 indsatser viser, at:  

• 10 indsatser er igangsat og forløber efter planen (markeret med grøn).  

• 1 indsats under sporet Fælles udbud har en mindre afvigelse, som kræver opmærksomhed 

(markeret med gult). Afvigelsen består i, at indsatsen udvides til også at omfatte Offentlig-Privat 

samarbejde (OPS).   

• 2 indsatser fra henholdsvis økonomisporet og kapacitetssporet afventer iværksættelse (markeret 

med hvid). Det vedrører indsatserne: ”Fælles principper for åbning og lukning af kommunale tilbud i 
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K17. Ingen tilbud lukkes uden ommærkning har været afsøgt” og ”Opgør med tilkøbsydelser, de 17 

kommuner afregner alene ud fra gennemskuelig takstoversigt”. Begge indsatser vil blive iværksat, 

når principperne er færdigudviklet. 

 

Status på fælles forpligtende principper  

Til videreudvikling af de 3 fælles forpligtende principper har Udviklingsgruppen iværksat en bred 

inddragelsesproces, som omfatter alle relevante politiske og administrative niveauer i kommunerne. En 

statusopgørelse fra 15. marts viser (se bilag), at der fx er afholdt halvdagsseminar med direktører og chefer 

om videreudvikling af principperne. Herudover har Udviklingsgruppen været i dialog med en række aktører 

fra LOS og Selveje Danmark, ligesom der er igangsat en drøftelse om de fælleskommunale principper i 

samtlige kommuners direktioner og fagudvalg på det specialiserede socialområde for børn og voksne.  

 

Tidsplan frem til d. 19. juni 

Tidsplanen er, at der til mødet i KKR-Sjælland d. 19. juni fremsættes beslutningsgrundlag til:  

• Godkendelse af 3 fælles forpligtende principper blandt 17 kommuner i Region Sjælland 

• Godkendelse af grundlag for fælleskommunale organisationsformer  

• Godkendelse af fælles økonomimodel med underskudsgaranti  

• Godkendelse af Regionens plan for etablering af 10 botilbudspladser til målgruppen Autisme med 

behov for højeste specialiserede indsatser  

• Evt. orientering/drøftelse af implementeringsplan for de fælles forpligtende principper i de 17 

kommuner i region Sjælland.  

 

Bilag:  

* Statusrapportering – til Styregruppen for Rammeaftale Sjælland 

*Se pkt. 2.1 Råskitse til fælles forpligtende principper på socialområdet blandt kommuner i Region Sjælland 

samt status på udviklingsarbejde. https://www.kl.dk/media/ficoxcgg/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-

6-februar-2024.pdf 

 

 

 

  

https://www.kl.dk/media/ficoxcgg/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-6-februar-2024.pdf
https://www.kl.dk/media/ficoxcgg/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-6-februar-2024.pdf
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3. Økonomimodel Sjælland  
- Fælles kommunal underskudsgaranti til oprettelse af nye pladser og tilbud 

Resume:  
K17 har 29/9 ”ønsket forslag til en ny økonomisk styringsmodel, hvor alle kommuner tager ansvar for og 

bidrager til at økonomien er bæredygtig for den enkelte kommune og for kommunerne under et. Det 

ønskes, at der søges inspiration i andre regioner, eksempelvis Region Hovedstaden, hvor der er etableret 

aftale om underskudsgaranti overfor den/de kommuner der huser botilbud på vegne af alle kommuner i 

Regionen.” Udviklingsgruppen har på den baggrund igangsat et arbejde med økonomimodel Sjælland 

Indstilling: 

Det indstilles: 

* At styregruppen tager orienteringen til efterretning og giver input til udviklingsgruppen  

Drøftelse og beslutning: 

• Det blev betonet at region sjælland er part i rammeaftalen og det skal sikres at det regionale 

perspektiv indgår.  

I drøftelsen af økonomimodellen blev foreslået:  

• At nedlukningsmodellen i rammeaftalen skrives sammen med/koordineres med økonomimodellen 

og der også ses på den parallelitet er der ift. task-forcemodellen ift. nødlidende tilbud i 

rammeaftalen  

• At der arbejdes med kobling af nye og eksisterende tilbud i økonomimodellen og ift. omstilling af 

tilbud  

• At økonomimodellen kun skal gælde spritnye tilbud og pladser og være behovsstyret.  

• At det skal afklares hvem der er hæftelsesgruppen og herunder hvordan man er stillet ift. at være 

med  

• At det bør overvejes om risiko udover de 3 år skal adresseres i økonomimodellen. 

Ift. økonomimodellen i øvrigt blev nævnt: 

• At det bør overvejes om risiko udover de 3 år skal adresseres i økonomimodellen.  

• At det er vigtigt at være fælles om at bevare kommunale og regionale pladser  

• At regionen kan være den samlende aktør og indgår i økonomimodellen  

• Om økonomimodellen kan være relevant ift. overblik over hvilke kapacitetsudvidelser har vi på vej 

og hvordan vi bliver bedre til at bruge den tilbudsstruktur der er på vej  

• Anvendelse af økonomimodellen ift. eksisterende tilbud jf. at Socialtilsynet er optaget af (for 

snævre/dårlige) fysiske rammer ift. deres godkendelse.  

• Supplerende ift. økonomimodellen blev nævnt at det kunne være relevant hvis kommunerne kunne 

koble deres anlægsrammer ift. at oprette tilbud mv og at dette burde undersøges. 

 

• Det blev besluttet at Kommissoriet revideres på baggrund af drøftelserne og der udarbejdes et 

råudkast til hvordan kommissoriet tilpasses ud fra kommentarerne.  

Sagsfremstilling: 

KKR Hovedstaden har vedtaget en økonomisk styringsmodel som i korte træk handler om, at de 29 

kommuner stiller underskudsgaranti for tomme pladser og tomgangsleje i de første 3 år af nye kommunale 

botilbudspladsers og ny kommunale tilbuds levetid. Den fælles underskudsgaranti skal sikre kommunernes 
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lyst til at åbne nye pladser, hvor der ofte er en indkøringsperiode med tomme pladser til følge og dermed 

også en økonomisk risiko. Underskudsgarantien gives alene til nyoprettede pladser og tilbud og ikke til 

eksisterende tilbud. Det vil betyde, at hver enkelt kommune skal budgettere med finansiering af 

tomgangsleje ved etablering af nye tilbud. Status er at der indtil videre er etableret 6 regionale pladser. 

Økonomimodellen har til formål at mindske og fordele risikoen i forbindelse med udvidelse af eksisterende 

tilbud og oprettelse af nye tilbud. Driftsherre-kommune afholder som udgangspunkt anlæg, mens der er en 

underskudsgaranti på faste omkostninger ved tomgang på en varighed af 3 år fra ibrugtagning af pladser og 

med faste omkostninger sat til 50% af taksten. Konkret via en aftale om kompensationstakst. 

Udviklingsgruppen har besluttet at igangsætte arbejde med at tilpasse modellen til Sjællands kontekst via 

involvering af økonomigruppen. Der er nedsat en økonomimodelgruppe bestående af 

økonomigrupperepræsentanter fra Slagelse, Næstved, Holbæk og Roskilde. Gruppen har drøftet hvordan 

modellen kan tilpasses til Sjællands kontekst og herunder modellens styrker, udfordringer og muligheder.  

Økonomimodelgruppen bakker generelt op om arbejdet med modellen som vurderes at give muligheder 

især ift. store målgrupper, men samtidig bl.a. udfordres af at anlæg i første omgang afholdes af driftsherren 

(som hæfter via anlægsramme og lån). Ift. fordelingen af udgifter vurderes at omkostninger i stort omfang 

(op til ca. 80%) består af lønomkostninger og dermed kan underskudsgarantien på 50% være lavt sat, men 

giver samtidig driftsherren et incitament til effektiv drift. Det er vigtigt at inddrage Hovedstadens erfaringer 

i arbejdet og herunder baggrunden for at den indtil videre kun er anvendt i begrænset omfang om med 

regionen som driftsherre og i den proces også inddrage alternative modeller.  

Sagen er ultimo februar drøftet i økonomigruppen som ligeledes bakker op om arbejdet med 

økonomimodellen og herunder det fortsatte arbejde i økonomimodelgruppen. Ift. den videre proces er det 

aftalt at økonomimodelgruppen fortsætter arbejdet og udvides med repræsentation af en køberkommune.   

Ift. tidsplanen drøftes arbejdet med modellen i udviklingsgruppen og i styregruppen medio marts og på 

møde i direktør-og chefkredsen i april. Økonomimodellen skal endeligt godkendes på møde i K17 i maj.   

Bilag:  
* Hovedstadens økonomimodel: https://hovedstadenskommuner.dk/oekonomimodel/ 
* Foreløbigt Kommissorium  

 

  

https://hovedstadenskommuner.dk/oekonomimodel/
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4.Fremlæggelse og drøftelse af netværksgruppernes årsrapporter 2023 

Resume: Netværksgrupperne fremlægger deres årsrapporter for 2023 med input til styregruppen  

Indstilling: 

Det indstilles: 

• At styregruppen tager orienteringen til efterretning 

• At styregruppen drøfter netværksgruppernes input og forslag  

Drøftelse og beslutning:  

• Netværksgrupperne fremlagde deres årsrapporter  

• Voksne sindslidende har bla. arbejdet med samarbejde om botilbud som en art markedsplads og 

omsætning af fælles strategisk tilgang samt samarbejde ift. sundhedsklyngerne  

• Voksne handicappede har bla. arbejdet med standardkontrakter, puljeansøgninger samt at skabe 

en markedsplads for botilbud 

• Børn og Unge har b.la. arbejdet med kvalitet i dagbehandling  

• Økonomigruppen har bl.a. arbejdet med at forholde sig til diverse analyser samt diverse 

driftsopgaver 

• Udbydernetværket arbejder indenfor deres områder som specialister bl.a. i samarbejde med 

regionen  

Det blev drøftet hvordan der kan arbejdes med netværksgrupperne:  

• Kan de bruges til implementering af rammeaftalen?  

• Der var et forslag fra udviklingsgruppen om at netværksgrupperne skal arbejde mere som 

implementeringsgrupper og som del af implementeringsstrategien  

• Ift. netværksgrupperne voksne sindslidende og voksne handicappede er det vurderingen at de er 

meget godt i tråd med det der sker i rammeaftalen og det der sker nationalt og der er et stort 

potentiale i gruppen  

• Generelt vurderes netværksgrupperne at have stor værdi og en unik platform med både myndighed 

og udfører fra kommunerne, men også at de kunne have større effekt ind i rammeaftalen.  

• Netværkene vurderes at være bundet sammen af engagement og de gange de har fået stillet 

specifikke opgaver ar de løst opgaven, men styregruppen og udviklingsgruppen kan være bedre til 

at rammesætte opgaverne.  

• Det er vurderingen at værdien af netværkene langt overstiger den tid de bruger og der skal være en 

balance mellem deres rammeaftaledel og deres erfa-del.  

• Det blev drøftet hvordan det sikres at andre får glæde af netværket dvs tilbageløb og der var 

enighed om at netværkene kan bruges mere strategisk. Et forslag var at netværksgrupperne tildeles 

opgaver ift. udviklingsarbejdet så de så de ser sig som en aktør ift. udviklingsopgaven.  

 

• Samlet var der enighed om at netværksgrupperne bør bidrage ift. udviklingsarbejdet og herunder 

ift. det forpligtende samarbejde med repræsentanter fra både myndighed og udfører samt at 

styregruppen og udviklingsgruppen skal overveje hvordan de bruger netværkene mest 

hensigtsmæssigt og ift. hvilke opgaver.  

• Ift. årsrapporterne var der enighed om at man fremadrettet hellere vil have at netværkene 

rapporterer tilbage på den del som styregruppen og udviklingsgruppen interesserer sig for  
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• Det blev besluttet at Næstved, Region Sjælland, Køge og sekretariatet (Lisbeth) arbejder med 

hvordan man kan organisere netværkenes arbejde mv. ift. udviklingsgruppen og styregruppens 

behov. 

Sagsfremstilling 

Som vanligt fremlægger netværksgrupperne deres årsrapport for foregående år (2023) med efterfølgende 

drøftelse af temaer mv. ift. aktuelle og kommende rammeaftale mv. På mødet deltager repræsentanter for 

netværksgrupperne Børn og Unge, Voksne Sindslidende og Voksne handicappede, økonomigruppen samt 

udbydernetværket på kommunikationsområdet med fremlæggelse af årsrapporter.  

Bilag:  

* Årsrapport 2023 Børn og Unge:   

https://www.rs17.dk/media/hager0ka/kkr-%C3%A5rsrapport-2023-v-13-12.pdf 

* Årsrapport 2023 Voksne handicappede 

* Årsrapport 2023 Voksne sindslidende 

* Årsrapport 2023 Økonomigruppen 

* Årsrapport 2023 Specialundervisning og hjælpemidler 

* Link: Netværksgrupper (rs17.dk) 

  

https://www.rs17.dk/media/hager0ka/kkr-%C3%A5rsrapport-2023-v-13-12.pdf
https://www.rs17.dk/netvaerksgrupper/netvaerksgrupper/
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5. Rammeaftale 2025-26: Proces, indhold og tidsplan II 

Resume: 

Den kommende rammeaftale for 2025-2026 skal være godkendt i kommunerne senest 1/12-2024 og inden 
behandles i styregruppen 9/8, K17 23/8 og KKR 3/9. Den nuværende rammeaftale 2023-24 består af et 
(politisk) hoveddokument med beskrivelse af fokusområder samt en række (obligatoriske) bilag bl.a. 
takstaftale (administrativt dokument) som samlet sikrer at aftalen lever op til bekendtgørelsen.  
 
Indstilling: Det indstilles at: 

• At styregruppen drøfter proces, indhold og tidsplan ift. rammeaftale 2025-26 

• At styregruppen drøfter koblingen mellem rammeaftalen og udviklingsprogrammet jf. pkt. 2 

• At styregruppen drøfter inddragelse af relevante parter og herunder forslag til mulige dialogmøder. 
 
Drøftelse og beslutning: 

• Processen med rammeaftale 2025-2026 forventes igangsat på kickoffmøde den 3. maj 2024 med 

deltagelse af politikere, handicap-og udsatterådsrepræsentanter, direktører og chefer 

• Der lægges pt. op til at indholdet på Kick off vil bestå af følgende: 

• Status på det/de nationale perspektiver – (ekspertudvalget) 

• Regionale/lokale perspektiver – Sjællandske udfordringer og initiativer  
Herunder Rammeaftalens udviklingsprogram – principperne  

• Forslag til fokusområder i rammeaftale 2025-2026 – herunder borddrøftelser af forslag til 

fokusområder i rammeaftale.  

Udviklingsprogrammet vil indgå i Rammeaftale 2025-2026 som et fokusområde/spor og derudover skal 

andre temaer ind i fokusområderne i rammeaftalen som har sit eget spor. 

• Ift. øvrige fokusområder blev drøftet/nævnt følgende temaer som relevante: 

• Børn og unge – familiesporet 

• Sektorsamarbejde psykiatri og somatik 

• Kapacitetsstyring – bedst mulig kapacitetsudnyttelse (og hvordan vi arbejder ift. Socialtilsynet) 

• Almenområdet – hvordan kobles almenområdet sammen med specialområdet 

• Tranæs-ekspertudvalgets analyser og anbefalinger 

• Temaerne kan være med til at rammesætte udviklingssporet eksempelvis ift. sektorsamarbejde på 

psykiatri og handicap og med mere fokus på kvalitet end kapacitet.  

• Ift. tidsplan skal forslag til rammeaftale behandles på styregruppemøde 8/9, i K17 23/8 og i KKR 3/9. Et 

forslag til rammeaftale forventes forelagt KKR på møde primo september. Rammeaftalen skal være 

godkendt i kommunerne senest 1.december 2024.   

• Rammen om programmet for kickoffmødet 3/5 blev godkendt og Slagelse og Køge fik mandat til at 

arbejde videre med arrangementet og herunder ift. endeligt program mv. 

 

Sagsfremstilling 
På styregruppemøde 5/1, drøftede styregruppen indledningsvis sagen og det blev besluttet at der 
fremlægges oplæg på næste styregruppemøde og at Slagelse og Køge bidrager til arbejdet 
Rammeaftalen for 2025-2026 skal udarbejdes, behandles og godkendes i kommunerne i løbet af 2024. 
I forbindelse med rammeaftale 2023-24 blev det besluttet at forlænge fokusområderne fra rammeaftale 
2021-22 til også at gælde for rammeaftale 2023-24. Rammeaftale 2021-22 var resultat af en proces med 
inddragelse af kommunerne og herunder politiske udvalg og handicapråd samt handicaporganisationerne. 
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Proces og tidsplan for rammeaftale 2025-2026 

• Medio 2024: Inddragelse af kommuner, råd og organisationer i arbejdet med rammeaftalen f.eks. via 
dialogmøder om rammeaftalen med politikere, handicap-og udsatteråd, direktører og chefer mv.  

• August- september 2024: Administrativ behandling i styregruppen 9/8, K17 23/8, KKR 3/9  

• Ultimo 2024: Politisk behandling og godkendelse i kommunerne senest 1/12-2024 

• Primo 2025-: Udmøntning af rammeaftalen og arbejdet med rammeaftalens fokusområder mv. 

 
Rammeaftalens fokusområder er temaer som kommunerne skal arbejde med i 2025 og 2026. Nuværende 

fokusområder er i aftalen opdelt i udviklingsdel/udviklingstemaer (1-4) og styringsdel/styringstemaer (5-6):  
1. Styrket mellemkommunalt samarbejde  

2. En sammenhængende indsats for borgere med psykiske vanskeligheder 

3. Styrket samarbejde med borgerne og deres pårørende  

4. Praksisnær metodeudvikling og videndeling om effekt  

5. Afdækning af kapacitet og behov for tilbud  

6. Bedre styringsdata og ledelsesinformation . 

Den nedsatte gruppe har indledningsvis drøftet sagen og foreslår umiddelbart en proces hvor der i maj 

(3/5) afholdes et ”kick-off”-dialogmøde med politikere, handicap-og udsatteråd, direktører og chefer mv 

med drøftelse af rammeaftalens fokusområder for 2025 og 2026 samt oplæg og gruppedrøftelser. 

Ift. indholdsdelen var der enighed om at udviklingsprogrammet (som overordnet handler om at styrke det 

fælleskommunale forpligtende samarbejde) skal spille en central rolle i rammeaftalen. Det bør overvejes 

om rammeaftalen skal have færre fokusområder og herunder om nogle af de eksisterende enten skal udgå 

eller integreres i de øvrige. Aktuelle temaer som kunne være relevante er bl.a:  Styrket sektorsamarbejde 

både ift. psykiatri og somatik, Børn og Unges mistrivsel, Kvalitets- og kompetenceudvikling, Balanceret 

styring mellem faglighed, økonomi og kapacitet . Gruppen indleder punktet og dialogmødeprogram (3/5) 

eftersendes.  

Bilag:  

* Rammeaftale 2023-2024 (rs17.dk)  

* Forslag til program for kick-off- dialogmøde om rammeaftale 2025-2026 

 

  

https://www.rs17.dk/rammeaftalen/rammeaftale-2023-2024/
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6. Fornyet behandling central udmelding domfældte udviklingshæmmede II 
Resume: 

Social- og boligstyrelsen har d. 22. november 2023 udsendt en Central Udmelding vedr. borgere med 

udviklingshæmning og dom med behov for anbringelse i sikret afdeling til fornyet behandling i 

kommunerne. Social- og boligstyrelsen vurderer, at der er udfordringer på eksisterende tilbud med de 

fysiske og faglige rammer ift. behov på landsplan og at forsyningen bør sikres via etablering af et tilbud i 

Vestdanmark. Kommunerne skal præsentere en fælles samlet løsning til Social- og boligstyrelsen den 31. 

december 2024.  

Indstilling 

Det indstilles: 

* At styregruppen tager orienteringen til efterretning og kort drøfter sagen 

* At sagen sendes videre til K17, KKR og kommunerne 

Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning. 

• Der er udarbejdet en fælles generisk sag til alle kommuner og der er nedsat en tværregional 

kommunal arbejdsgruppe 

• Det blev nævnt at problemet ikke er antal pladser, men den objektive finansiering af domstype 2 

pladser. Der er brug for type 1 pladser, men type 2 bør takstfinansieres. 

• Sagen videresendes til K17, KKR og kommunerne  

 

Sagsfremstilling: 

På styregruppemøde 5/1 orienteredes styregruppen om sagen og herunder at det er sjællands opfattelse at 

den fornyede behandling bygger på forældede data og at Socialstyrelsen ikke forholder sig til den ændrede 

situation som nye data viser. Umiddelbart er det sjællands opfattelse at der ikke er behov for et nyt tilbud.  

 

Social- og Boligstyrelsen har i november 2023 anmodet landets kommunalbestyrelser om at foretage en 

fornyet behandling af deres tilrettelæggelse og organisering af indsatsen til borgere med 

udviklingshæmning og dom med behov for anbringelse i sikret afdeling, jf. lov om social service § 13 b, stk. 

31 (link). Anmodningen bygger på styrelsens vurdering af situationen på Kofoedsminde på baggrund af 

kommunalbestyrelsernes afrapporteringer på den Centrale Udmelding fra december 2020 samt status fra 

Kofoesminde fra januar 2023.  

Med den fornyede behandling anmoder styrelsen kommunerne om, at der præsenteres en koordineret 

løsning for de 98 kommuner for etablering af et sikret tilbud i Vestdanmark til borgere med 

udviklingshæmning og dom med behov for anbringelse i sikret afdeling. Der er frist for afrapportering til 

styrelsen den 31. december 2024. 

Det er styrelsens vurdering, at det stigende antal borgere og deraf afledte pres på de fysiske og faglige 

rammer på Kofoedsminde fortsat udgør en udfordring for tilbuddets forudsætninger for at kunne 

imødekomme målgruppens behov for en højt specialiseret indsats og for at kunne imødekomme behovet 

på landsplan. Styrelsen vurderer derfor også, at for at sikre forsyningen og den faglige bæredygtighed af 

https://www.retsinformation.dk/eli/lta/2014/722
https://www.retsinformation.dk/eli/lta/2014/722
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højt specialiserede indsatser til målgruppen, er der behov for at etablere yderligere et sikret tilbud i 

Vestdanmark.  

Region Sjælland har januar 2024 udarbejdet notat med opdateret datagrundlag og status ift. Kofoedsminde 

som viser at situationen er ændret siden Socialstyrelsen iværksatte den centrale udmelding i 2019.  Bl.a. er 

pladstallet øget, overbelægningen faldet, andelen af uddannet personale steget, vikarforbruget nedbragt 

og andelen af arbejdsskader nedbragt. Ifølge region sjælland vil det årligt koste 43,7 mill. kr. at drive 10 nye 

pladser, hvilket er døgnpladspris på 11.971 kr. ift. døgnpladspris på Kofoedsminde på 10.644 kr. 

I den seneste tilsynsrapport vedr. Kofoedsminde (september 2023) vurderer Socialtilsyn Øst samlet, at 

Kofoedsminde besidder den fornødne kvalitet, der skal til for at sikre, at borgerne ydes en indsats, der er i 

overensstemmelse med formålet med offentlige og private tilbud efter lov om social service.  

Det fælleskommunale perspektiv 

Der er afholdt ekstra møde i det tværregionale koordinationsforum 19/1 om CU domfældte 

udviklingshæmmede. Efterfølgende har kommunerne i regi af de administrative rammeaftalestyregrupper 

under de fem Kommunekontaktråd (KKR) været i dialog med styrelsen, da der foreligger en række 

udfordringer ift. den fornyede behandling. Det drejer sig bl.a. om: 

- At der ligger et opdateret datagrundlag fra Kofoedsminde, som styrelsen ikke har inddraget forud 

for udsendelsen af den fornyede behandling i november 2023, som bl.a. viser, at de faglige 

udfordringer på tilbuddet er minimeret, at der er gennemført kapacitetsudvidelse 

mv.  Socialtilsynet har i september 2023 vurderet, at Kofoedsminde besidder den fornødne kvalitet. 

- Afrapporteringen hænger sammen med arbejdet i en arbejdsgruppe om Kofoedsminde, som har 

været nedsat med Social-, Bolig- og Ældreministeriet, Danske Regioner, Lolland Kommuner og KL. 

Ministeriet oplyser, at de forventer, at afrapporteringen er klar i første kvartal 2024.  

- Der er betydelige udfordringer, der skal løses forud for et eventuelt nyt sikret tilbud. Herunder 

finansieringsform både ift. anlæg og drift, kommunernes anlægsramme, finansiering af grønlandske 

borgere mv.  

- At der på det sociale område pt er særlige forhold og udfordringer ift. rekruttering af 

medarbejdere.  

- At der er behov for fleksibilitet ift., at der laves en beskrivelse af en løsning med et tilbud i 

Vestdanmark, således at kommunerne derudover også kan beskrive andre scenarier ift. mulige 

løsninger og geografiske placeringer. 

Styrelsen holder dog fortsat fast i, at kommunerne forventes at præsentere en koordineret løsning for 

etablering af et tilbud i Vestdanmark.  

Proces omkring besvarelse af den fornyede behandling 

Der iværksættes nu et tværkommunalt administrativt samarbejde mhp. at besvare styrelsens henvendelse 

om fornyet behandling. Kommunerne vil blive inddraget på politisk niveau for at sikre den nødvendige 

dialog, kvalificering og ordentlighed i arbejdet med den fornyede behandling, hvilket er essentielt for at 

kunne levere et brugbart resultat.  

Den fornyede behandling er endnu ikke et driftspålæg fra styrelsen, men lovgivningen tilskriver, at styrelsen 

kan pålægge en kommunalbestyrelse eller et regionsråd at etablere et tilbud til målgruppen. Hvis det 

realiseres vil det på sigt kunne resultere i forøgede udgifter for de 98 kommuner, da oprettelsen af et nyt 

https://kofoedsminde.dk/wp-content/uploads/2023/09/2023-09-25-driftsorienteret-tilsyn-2023-endelig-version.pdf
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tilbud i Vestdanmark vil være en betydelig ekstraudgift, som styrelsen pålægger kommunerne. Udgiften vil 

bl.a. dække over afskrivning på anlæg, driftsudgifter, afskrivning på tomme pladser på Kofoedsminde mv. 

Der er pr. 8/3 afholdt styregruppemøde i den tværkommunale arbejdsgruppe og det er besluttet at arbejde 

videre med at beskrive både en løsning i Vestdanmark og andre scenarier hvor opgaven fortsat løse på 

Kofoedsminde. Der udarbejdes fælles sagsfremstilling til kommunerne med mulighed for regionale afsnit. 

Bilag: 

• Opdateret data fra Region Sjælland vedr. Kofoedsminde januar 2024 

 
  



15 
 

7. Korte orienteringspunkter 
Resume: Korte orienteringer til Styregruppen. Der vil på mødet blive givet en orientering. 
 
Indstilling: Det indstilles, at orienteringen tages til efterretning. 
 
Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning 

• Næstved og Køge orienterede om mødet i dialogforum mellem Ankestyrelsen og kommunerne. 

• Det er et velfungerende forum med meget god information og kunne være relevant at fortælle 
kommunerne om. F.eks. kunne KL fortælle om foraet i en relevant sammenhæng for kommunerne.  

 
Sagsfremstilling: Der er følgende punkter til orientering: 
 
Dialogforum mellem Ankestyrelsen og kommunerne – repræsentation fra sjælland mv.  
I forbindelse med økonomiaftalen for 2019 er aftalt at etablere et fælles dialogforum mellem kommunerne, 
KL og Ankestyrelsen. Formålet med dialogforummet at drøfte kommunale problemstillinger, udfordringer 
og muligheder med henblik på at bidrage til at styrke kvaliteten i kommunernes myndighedsarbejde på 
social- og beskæftigelsesområdet. Forummet mødes ordinært 2 gange årligt, hhv. forår og efterår.  
I forbindelse med skift i styregruppeformandskab er fra styregruppen valgt Næstved som ny repræsentant 

og Køge som suppleant til dialogforum mellem Ankestyrelsen og kommunerne.  

Bilag: 

* Kommissorium for dialogforum mellem Ankestyrelsen og kommuner og Kommissorium for underudvalg   

* Referat fra møde i dialogforum mellem Ankestyrelsen og kommunerne 

Synscenter Refsnæs' punktskrift projekt: Sammen om punktskrift: 
Undervisningsministeriet har udmeldt projektmidler på knap en mio. kr.  til at udvikling af model til at 

identificere og etablere relevante indsatser for punktskriftbrugere i kommunerne i DK. Synscenter Refsnæs 

har sammen med DTHS (paraplyorganisationen Danske Tale Høre Syn institutioner i DK) ansøgt og fået 

bevilget disse midler til et 1-årigt punktskrift projekt, som har fået knap en mio . kr. til at køre det næste år. 

Der er bl.a. kommunale myndighedsrepræsentanter fra hver af de 5 regioner i følgegruppen.   

Bilag:  900.000 kr. skal modvirke afspecialisering af de blinde og svagsynedes skriftsprog - Region Sjælland - 

Vi er til for dig (regionsjaelland.dk) 

Halvårligt Dialogmøde med Socialstyrelsen om National Koordination (NATKO) 23/1 

• Fornyet central udmelding om domfældte 

• Orientering fra de sjællandske kommuner 

• Setup for de centrale udmeldinger 

• Forventet indhold i rammeaftale 20225-26 

• Socialstyrelsens analyse af rammeaftalerne 2023-24 

• Status på central udmelding for udsatte gravide med skadeligt rusmiddelforbrug 

• Kapacitet og indsats på de sikrede institutioner  
 
Invitation fra Socialstyrelsen til temamøde om recoveryorienteret rehabilitering 

Socialstyrelsen har i forlængelse af dialogmødet 23/1 inviteret Sjælland til et temamøde om styrelsens 

arbejde med recoveryorienteret rehabilitering. De har afviklet et lignende møde i Nordjylland og 

planlægger et tilsvarende møde i med region Syd 22/4. Vi har fra Sjælland sendt forslaget videre til 

tovholderskabet for vores psykiatrinetværksgruppe. De har meldt tilbage ift Socialstyrelsens 

programforslag at en tilpasset model kunne være relevant, da en del af vores kommuner er godt i gang 

med omstillingen og udvikling af både drift og myndighed. Socialstyrelsen har meldt tilbage at de sagtens 

https://www.regionsjaelland.dk/nyheder/2024/januar-marts/900000-kr-skal-modvirke-afspecialisering-af-de-blinde-og-svagsynedes-skriftsprog
https://www.regionsjaelland.dk/nyheder/2024/januar-marts/900000-kr-skal-modvirke-afspecialisering-af-de-blinde-og-svagsynedes-skriftsprog
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kan tilpasse sig vores behov og det er aftalt at vi vender tilbage. Det videre forløb koordineres i regi af 

psykiatrinetværksgruppen. 

Bilag: Program for temamøde om recovery 28/11-2023 i Nordjylland 

 
Nationale standardkontrakter: Der planlægges igangsat en spørgeskemaundersøgelse om 
kontraktanvendelse efterfulgt af implementeringstiltag medio 2024.   
 
Nyt fra K17 og KKR: Mødekalender 2024  

Møder i Styregruppen Møder i K17 Møder i KKR 

15/3 5/4 17/4 

3/5 31/5 19/6 

9/8 23/8 3/9 

11/10 22/10 19/11 

Bilag: Referat fra møde i K17 26/1 og i KKR 6/2-2024:  
https://www.kl.dk/media/ficoxcgg/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-6-februar-2024.pdf 

 
 
 
  

https://www.kl.dk/media/ficoxcgg/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-6-februar-2024.pdf
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8. Evt. 
 
Indstilling 
Det indstilles, at punkter til eventuelt drøftes. 
 
Der blev rejst spørgsmål om takster skal genberegnes på baggrund af OK-2024 og herunder om 
kommunerne kompenseres i 2024. Der var enighed om at høre KL og direktørerne i de øvrige regioner. 
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9. Næste møde  

 
Resume 

Næste møde i Styregruppen er planlagt til den 3. Maj, 2024, kl.9-12.  

 

 

Foreløbige punkter til dagsordenen: 

Evt. temadrøftelser (f.eks. hjemløseområdet) jf. at styregruppen 5/1 kort drøftede formålet med 

temadrøftelser og herunder at det er vigtigt at temaerne er aktuelle og nødvendige og dette tages 

der højde for ift. fremtidige temadrøftelser. 

 

 

 

Indstilling 

Styregruppens næste møde afholdes som planlagt den 3. Maj,2024 kl. 9-12  

 

 


